
جمعيت دانش�جويي كش�ور در ح�ال آب 
رفتن است! در حالي كه جمعيت دانشجويي 
در س�ال تحصيل�ي ۹۶- ۹۵، 4 ميلي�ون و 
۷۳ هزار و ۸۲۷ نفر بود، در س�ال تحصيلي 
۱400- ۱۳۹۹ ب�ه ۳ ميلي�ون و ۱۷۳ ه�زار و 
۷۷۹ كاهش يافته است و اين روند كاهشي 
همچنان ادامه دارد. آب رفتن آمار جمعيت 
دانش�جويي كش�ور از يك طرف از كاهش 
جمعي�ت ج�وان جامع�ه حكاي�ت دارد و 
هش�دارهاي جمعيت�ي را به ش�كلي عيان 
به نمايش مي گذارد و از س�وي ديگر نشان 
مي دهد س�كه تحصي�ات دانش�گاهي در 
نگاه مردم از رونق افتاده اس�ت. خيل عظيم 
بيكاران تحصيلكرده، جوان�ان و خانواده ها 
را به فك�ر انداخته ت�ا به ج�اي تحصيل در 
رشته هايي كه آينده شغلي ندارند، به سراغ 
مشاغلي بروند كه هم تحصيات دانشگاهي 
نمي خواهد و هم درآمدش از درآمد مشاغل 
بس�ياري از تحصيلكرده ها بيش�تر اس�ت!

جمعيت دانش��جويي كشور س��ال  به  سال آب 
مي رود. جامعه ايراني رو به ميانس��الي مي رود 
و ديگر جوان نيست. آمار جوانان رو به كاهش 
اس��ت و اين كاهش آماري خودش را در روند 
رشد جمعيت دانش��جويي هم نشان مي دهد، 
اما اين ماج��را فراتر از بحث ه��اي جمعيتي و 
از منظر اجتماعي، فرهنگ��ي و از همه مهم تر 
اقتصادي قابل تحليل اس��ت. بي��كاري جوانان 
تحصيلكرده و عدم تناسب تحصيلات دانشگاهي 
با نيازهاي بازار كار ديگر تحصيلات دانشگاهي 
را از مد انداخته اس��ت. حالا ديگر خانواده ها و 
جوانان بيشتر از آنكه به فكر پرستيژ اجتماعي 
تحصيلات عاليه باشند، به فكر درآمد و پولسازي 
هستند و اين درآمدزايي خيلي وقت ها در بازار 
كار مشاغل ساده محقق مي شود؛ مشاغلي كه 
اصلًا نيازي به تحصيلات دانشگاهي ندارند. اين 
موضوعي است كه »جوان« پيشتر در گزارشي 
تحت عنوان »ليسانس از مد افتاد« آن را مورد 

واكاوي قرار داد. 
   آمار آب رفتن جمعيت دانشجويي

طب��ق آمارها، جمعيت دانش��جويي در س��ال 
تحصيلي ۹۶- ۹۵، 4 ميليون و ۷۳ هزار و ۸۲۷ 
نفر بود، اما اين آمار در س��ال تحصيلي س��ال 
تحصيلي ۹۷ –۱۳۹۶ به ۳ ميليون و ۶۱۶ هزار 

و ۱۱4 نفر كاهش يافت. 
روند كاهشي جمعيت دانشجويي كشور در سال 
تحصيلي ۹۸- ۱۳۹۷ همچنان ادامه داشت و به 
۳ ميليون و ۳۷۳ هزار و ۳۸۸ نفر رسيد. تعداد 

دانشجويان كشور در سال تحصيلي ۹۹- ۱۳۹۸ 
نيز به ۳ ميليون و ۱۸۲ هزار و ۹۸۹ نفر رسيد و 
دانشجويان باز هم كاهش استقبال از دانشگاه 

را نشان دادند. 
آخرين آمار مؤسس��ه پژوه��ش و برنامه ريزي 
آموزش عالي وزارت علوم كه به تازگي منتشر 
شده است و آخرين مبناي جمعيت دانشجويي 
كش��ور محس��وب مي ش��ود، باز هم از كاهش 

جمعيت دانشجويي كشور سخن مي گويد. 
بر اين اساس، در سال تحصيلي ۱400- ۱۳۹۹ 
در دانشگاه هاي كشور ۳ ميليون و ۱۷۳ هزار و 

۷۷۹ دانشجو داشتيم. 
   نيم�ي از كنكوري ه�ا از خي�ر انتخاب 

رشته مي گذرند
گزارش ه��اي س��ازمان س��نجش هم نش��ان 
مي دهد طي سال هاي اخير بيش از ۵0 درصد 
از كنكوري ها انتخاب رش��ته نكرده اند. س��ال 
گذشته بود كه سازمان سنجش آموزش كشور 
اعلام ك��رد ۵۲ درصد داوطلبان كنكور س��ال 
۱400 كه مجاز به انتخاب رش��ته شده بودند، 
از اي��ن كار صرف نظر كردند و عط��اي ورود به 
دانش��گاه را به لقايش بخش��يده اند. اين روند 
كاهش انتخاب رشته كنكوري ها از سال ۱۳۹0 
آغاز شد و هر س��ال تعداد كمتري از داوطلبان 
كنكور انتخاب رشته كردند به گونه اي كه سال 
۹۷ بيش از ۶0 درصد و س��ال ۹۸ بيش از ۵4 
درصد داوطلبان اقدام به انتخاب رشته كرده اند 
و سال ۹۹، 4۶ درصد و سال گذشته هم همين 
4۶، 4۷ درصد انتخاب رشته كردند و احتمال 
دارد امسال هم انتخاب رشته كنكور بيشتر آب 
برود. تنها ۱0، ۱۵ درص��د از كنكوري ها واقعاً 
خواهان رفتن به دانشگاه هستند و اين ۱0، ۱۵ 
درصد هم رقابتشان سر صندلي هاي خاص در 
دانشگاه هاي خاص و برتر است و بقيه داوطلبان 
هم اگر بخواهند به دانشگاه بروند، با فرش قرمز 

و صندلي هاي خالي فراوان مواجهند. 
 اين بدين معناس��ت كه براي دهه هشتادي ها 
ليس��انس گرفتن از م��د افت��اده و مانند دهه 
ش��صتي ها و ده��ه هفتادي ها به دنب��ال اين 
نيس��تند كه به هر قيم��ت و در هر رش��ته اي 
مدرك دانشگاهي بگيرند. شايد خيل بيكاران 
تحصيلكرده و بي پول، اصلي ترين مس��ئله اي 
باشد كه تحصيلات دانشگاهي را در چشم اين 
گروه از داوطلبان از سكه انداخته است. گذشته 
از اين در ش��رايط كنوني جامع��ه، تحصيلات 
دانشگاهي ديگر معيار منزلت اجتماعي نيست 
و پارادايم هاي اجتماعي منزلت را از تحصيلات 
به پول تغيير داده است. هم بچه ها هم خانواده ها 

متوجه شده اند مسير موفقيت و خوشبختي تنها 
از دانش��گاه نمي گذرد و اصلًا قرار نيست همه 

افراد تحصيلات دانشگاهي داشته باشند. 
  علوم انساني پرمتقاضي ترين رشته

از جمعيت دانش��جويي كه بگذري��م، آنهايي 
هم كه خواهان تحصيل در دانش��گاه هستند، 
ترجيح مي دهند در رشته هايي تحصيل كنند 
كه احتمال ش��اغل شدنشان بيش��تر است. پر 
دانش��جوترين گ��روه تحصيلي دانش��گاه ها را 
علوم انساني با يك ميليون و ۶۱۶ هزار و ۷4۲ 
دانش��جو در س��ال تحصيلي ذكر ش��ده يعني 

۱400- ۱۳۹۹ تشكيل مي دهد. 
در رده هاي بع��دي، علوم پايه ب��ا ۲0۹ هزار و 
۸۱ نفر، علوم پزش��كي با ۲4۹ هزار و ۱۳۱نفر، 
فن��ي و مهندس��ي ب��ا ۷۶۲ ه��زار و ۳4۱نفر، 
كشاورزي و دامپزشكي با ۱۱۵ هزار و ۲۶۱نفر 
و هنر با ۲۲۱ هزار و 4۹۳ نفر قرار دارد. نمودار 
مؤسس��ه پژوهش و برنامه ريزي آموزش عالي 
حكايت از آن دارد كه ۵۱درصد دانش��جويان 
در عل��وم انس��اني، ۲4درصد دانش��جويان در 
فني و مهندسي، ۸درصد دانشجويان در علوم 
پزشكي، ۷درصد در هنر، ۶ درصد علوم پايه و 
4درصد در كشاورزي و دامپزشكي مشغول به 

تحصيل هستند. 
گزارش آمار دانش��جويان به تفكيك دوره هاي 
تحصيلي در كارداني، كارشناسي، كارشناسي 
ارش��د، دكتري حرفه اي و دكت��ري تخصصي 
نش��ان مي دهد در كارشناس��ي، يك ميليون 
و ۹۸۱ ه��زار و ۵00 نف��ر در ح��ال تحصي��ل 
هستند. در رده هاي بعدي، كارشناسي ارشد با 
۵00هزار و 4۷۱ دانشجو، كارداني با 4۲۵ هزار 
و ۵۹۵دانشجو، دكتري تخصصي با ۱۶۳هزار و 
۹۳4دانشجو و دكتري حرفه اي با ۱0۲هزار و 

۲۷۹ دانشجو ايستاده اند. 
درصدهاي جمعي��ت دانش��جويي در مقاطع 
تحصيلي نش��ان دهنده اين نكته است كه هم 
اكنون ۶۳ درصد جمعيت دانش��جويي كشور 
در كارشناسي، ۱۶ درصد در كارشناسي ارشد، 
۱۳درص��د در كاردان��ي، ۵درص��د در دكتري 
تخصص��ي و ۳درصد هم در دكت��ري حرفه اي 

مشغول به تحصيل هستند. 
  جامعه ديگر دانش�گاه را تنها مس�ير 

موفقيت نمي داند
محمد داوري، كارش��ناس ح��وزه آموزش در 
گفت وگو با »جوان« با تأكيد ب��ر اينكه پديده 
كنكور، پديده اي تحميلي توسط مافياي كنكور 
و نظام آموزش��ي ناكارآمد ما ب��ر دانش آموزان 
است، مي افزايد: »بسياري افراد از اينكه كنكور 

و دانش��گاه مس��ير رس��يدن به رفاه، آرامش و 
خوشبختي است، نااميد شده اند!«

به گفت��ه داوري در دهه هاي گذش��ته فضا به 
گونه اي بود كه دانشگاه و كنكور را بهشت موعود 
و رمز خوش��بختي و موفقيت مي دانستند، اما 
حالا گرايش و نگ��رش مادي گراي��ي حتي به 
دوره هاي متوس��طه اول رسيده اس��ت و وقتي 
با دانش آموزان پايه نه��م صحبت مي كنيد، به 
دنبال ملاك س��طح درآمد و زمينه هاي شغلي 
هس��تند. وي تأكيد مي كن��د:» الان ديگر پز 
دكتر و مهندس ب��ودن كارايي ندارد و اين نگاه 
مادي گرايي موجب شده نگاه منزلتي به دانشگاه 
كمرنگ شود و پز اينكه چه ماشين و چه خانه اي 
داريد و آيا امكان س��فر خارج��ي داريد؛ معيار 
منزلت اجتماعي شده و مدرك تحصيلي مانند 
گذشته منزلت آفرين نيست، بنابراين از منظر 
نگرشي، اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي جايگاه 
دانشگاه در كش��ور كاهش پيدا كرده است. به 
خصوص دانشگاه هاي داخلي و اگر منزلتي باشد 

براي دانشگاه هاي خارج از كشور است.«
از نگاه داوري در ح��ال حاضر حدود ۱0 درصد 
رقابت ب��راي برخ��ي صندلي ه��اي خالي در 
رشته هايي همچون پزشكي وجود دارد، اما در 
رياضي آمار قبولي بالاي صد درصد است. البته 
جاي خوشحالي اس��ت كه به رشته هاي علوم 

انساني اقبال بيشتر شده است. 
   فرصت يا تهديد ؟!

كاهش جمعيت دانشجويي كشور انگار خيلي 
هم بد نيست و بيشتر در دل خود فرصت دارد 

تا تهديد!
داوري با تأكيد بر اينكه مسير موفقيت از دانشگاه 
نمي گذرد، مي افزايد: »ضمناً قرار نيست هر كس 
ديپلم مي گيرد، وارد دانشگاه شود و هيچ جاي 
دنيا هم اينطور نيست. كارآموزي با ورود به بازار 
كار و فني- حرفه اي و حتي ورود به آموزشگاه 
آزاد بايد در كنار آموزش عمومي از كلاس دهم 
با حذف درس هاي غير ض��روري اتفاق بيفتد و 
دانش آموز برود مهارتي ياد بگيرد تا بتواند بعد از 
ديپلم جذب بازار كار شود، اما الان تناسبي بين 
رشته هاي تحصيلي، فارغ التحصيلان و تقاضاي 
بازار كار وجود ندارد. تناسبي بين استعداد ها و 
علايق و رشته هايي كه توسط جامعه و خانواده ها 

به بچه ها تحميل مي شود، وجود ندارد. «
اين كارشناس حوزه آموزش تأكيد مي كند: » اگر 
بنا باشد همه به دانشگاه بروند پس حرفه هاي 
ديگري را كه به تحصيلات عال��ي نياز ندارند، 
بايد از كجا بياوري��م؟ در حال حاضر نيرو هايي 
همچ��ون نيرو هاي تأسيس��ات از افراد تجربي 
غير متخصص تأمين مي ش��ود، در حالي كه با 
تقويت م��دارس فني- حرف��ه اي مي توان اين 
مش��كل را حل كرد، اما هنوز ه��م عده اي فكر 
مي كنن��د كار و دانش و فن��ي- حرفه اي يعني 
افراد بدون اس��تعداد! اين در حالي اس��ت كه 
خيلي بيش��تر از اينكه به دكتر و مهندس نياز 
داشته باشيم، به تكنيسين نياز داريم. اگر اينها 
كارت فني- حرفه اي داشته باشند، وقتي وارد 
خانه ما هم مي ش��وند از نظر امنيتي هم بهتر 
است، اما در اين بخش هم در سياستگذاري و 
هم در فرهنگ مشكل داريم و خود دانش آموزان 
هم نگاه شان به رشته هاي فني -  حرفه اي و كار 

و دانش مثبت نيست. «
   ض�رورت ارتقاي كيف�ي تحصيات در 

تمامي مقاطع
شايد بايد آب رفتن جمعيت دانشجويي را به فال 
نيك گرفت! البته كه براي تحقق تربيت نيروي 
ماهر و ورود به بازار كار بعد از مقطع متوسطه و 
بدون نياز به تحصيلات دانشگاهي بايد دروس 
دوره نظري و همچنين فني- حرفه اي و كار و 
دانش بازنگري شود و به سمت مهارت محوري 
حركت كنيم. همچنان كه ب��راي آنكه با تنزل 
بيش از پيش سطح تحصيلكردگان دانشگاهي 
مواجه نشويم، بايد فكري براي كميت و كيفيت 
دانشگاه ها و دانش��جوياني كه در آنها تحصيل 

مي كنند هم داشته باشيم. 
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اينترنت شاد تا پايان سال رايگان است

کاهش يک ميليونی جمعيت دانشجويان در 4 سال!
دهها هزار فارغ التحصيل دانشگاهي بيكار، جوانان را به سمت مشاغلي سوق داده است

 كه نيازي به تحصيات دانشگاهي ندارد

وزير آموزش  و  پرورش با تأكيد بر اينكه شبكه شاد نبايد تعطيل 
ش�ود، از رايگان بودن اينترنت ش�اد تا پايان س�ال خبر داد. 
يوس��ف نوري، وزير آموزش  و  پرورش درباره جاي��گاه و چگونگي 
استفاده از شبكه ش��اد در س��ال تحصيلي جديد اظهار كرد: شاد، 
ش��بكه منحصر به فردي است. راه اندازي ش��اد، كار خوبي بود، به 
گونه اي كه مي توان آن را در س��طح جهاني ه��م معرفي كرد  و به 

نمايش گذاشت. 
وي افزود: شبكه اي كه بتواند روزانه ۱۱ ميليون نفر را پذيرا باشد، 
شبكه اي گسترده و قدرتمند است و اين آمار بالايي است؛ شاد گاهي 
پهناي باند بالاتري را نسبت به پيام رسان هاي معروف دنيا به خود 

اختصاص مي داد. 
وزير آموزش  و  پرورش تصريح كرد شاد نقايصي داشت كه به مدير 
مجموعه فني شاد منتقل كرديم و به تدريج برطرف شدند، يكي از 

آنها ايجاد كلاس مجازي بود كه به قابليت هاي شاد افزوده شد. 
وي گفت: مخصوصاً براي خارج از كش��ور و مناطقي كه دسترسي 
كمتري به آموزش باكيفيت دارند بايد از اين شبكه به  صورت مكمل 

آموزش استفاده شود. 

نوري تأكيد كرد كه شاد نبايد تعطيل شود. بچه هاي ما بايد در اين 
زيست بوم هم حضور داشته باش��ند. بايد فرزندانمان را متناسب با 
زمان تربيت كنيم. بچه ها با اين فضا زودتر سازگاري پيدا مي كنند و 

مي توانند آموزش هاي مكمل را از آنجا دريافت كنند. 
وي با اشاره به اينكه شاد خودش پيام رس��ان اختصاصي و مهم تر 
از آن، يك موتور جس��ت و جوي پاك و اختصاص��ي تحت عنوان 
»شادبين« دارد، گفت: شادبين موتور جست و جوي بسيار خوبي 

است و اطلاعات دسته بندي شده كامل بر اساس نياز دانش آموز را در 
اختيار قرار مي دهد؛ به جز مواردي كه براي دانش آموز مضر هستند، 

مابقي اطلاعات را نشان مي دهد. 
وزير آموزش  و  پ��رورش ادامه داد: آموزش  و  پرورش ش��بكه اي 
را در اختيار دارد كه ه��م كلاس مجازي دارد، هم پيام رس��ان 
اختصاصي و هم موتور جست و جوي ايمن. شاد، يك پيام رسان 
جامع است؛ البته ممكن است پهناي باند كم باشد يا دسترسي 
به گوشي و دستگاه وجود نداشته نباشد كه بايد آن را به تدريج 

جبران كنيم. 
وي گفت: س��ال گذش��ته تع��دادي تبل��ت مي��ان دانش آموزان 
كم برخوردار توزيع ش��د و امس��ال هم اين كار را ب��ا خيرين ادامه 

مي دهيم. 
نوري درباره هزينه استفاده از اينترنت در شبكه شاد نيز گفت: طبق 
تفاهمنامه اي كه با وزارت ارتباطات داشتيم قرار بوده اينترنت شاد 
تا پايان برنامه ششم توسعه، يعني تا پايان سال ۱40۱ رايگان باشد 
كه با وزير ارتباطات و معاون اول رئيس جمهور در اين باره صحبت 

كرديم كه به آن عمل شود. 

 مدير عامل شركت واحد اتوبوسراني تهران گفت: تا اول مهر امسال، 
بازسازي و بهسازي ۵۵0 دستگاه اتوبوس تكميل خواهد شد. 

 با رأي هيئت عمومي ديوان عدالت اداري مقرر شد كه هيئت وزيران 
مرجع تعيين و تصويب ش��رايط احراز تصدي س��مت شهردار است و 

وزارت كشور واجد اختيار تعيين شرايط مزبور نيست. 
 معاون حمايت و س��لامت خانواده كميته ام��داد از اهداي 4۶ هزار 

جهيزيه به نوعروسان نيازمند از ابتداي سال جاري خبر داد. 
 شهردار منطقه ۹ تهران از »اجتماع بزرگ امام حسني ها« به مناسبت 
سالروز وفات پيامبر اكرم )ص( و ش��هادت امام حسن مجتبي )ع( در 

ميدان بزرگ آزادي خبر داد. 

حسین سروقامت

رئيس جمهور در تماس تلفنی با خانواده مهسا امينی:

دختر شما را مثل دختر خودم می دانم
رئيس جمهور ب�ه صورت تلفني ب�ا خانواده مرحوم مهس�ا اميني 

گفت  و گو كرد. 
سيد ابراهيم رئيسي روز گذش��ته در تماس تلفني با خانواده مرحومه 
مهسا اميني، ضمن ابراز همدردي با اين خانواده و طلب صبر و اجر براي 
آنان در اين مصيبت  گفت: من در جريان س��فر ازبكستان از اين واقعه 
مطلع شدم كه بلافاصله به همكارانم دستور دادم تا بررسي موضوع را به 
صورت ويژه در دستور كار قرار دهند و مطمئن باشيد اين موضوع را از 

دستگاه هاي مسئول مطالبه خواهم كرد تا ابعاد آن روشن شود. 
رئيس جمهور در اين تماس تلفني كه ظهر روز گذشته برقرار شد، با تأكيد 
بر اينكه همه دختران ايران را همچون فرزندان خود مي داند، افزود: دختر 
شما همچون دختر خود من است و احساس من اين است كه اين حادثه 
براي يكي از عزيزان خود من پيش آمده است. اينجانب را در مصيبت خود 
شريك، و همدرد غم و اندوهتان بدانيد.  در اين تماس تلفني، خانواده 
مرحومه اميني ضمن تشكر از دستور فوري رئيس جمهور براي رسيدگي 
به حادثه و همچنين تماس و ابراز همدردي ايشان، خواستار پيگيري 

مسئله تا روشن شدن ابعاد موضوع شدند. 

گفتني است در پي انتشار اخباري درباره حادثه براي يك دختر جوان و 
فوت او، رئيس جمهور روز جمعه به وزير كشور دستور داد علت و جزئيات 
حادثه را با فوريت و دقت به شكل ويژه بررسي و نتيجه را گزارش كند. 

بر اين اس��اس احمد وحيدي هم به مع��اون امنيت��ي و انتظامي اين 
وزارتخانه مأموريت داد كه موضوع را با فوريت مورد بررسي قرار دهد. 

روز گذشته نيز وزير كش��ور درباره فوت مهسا اميني گفت: موضوع در 
دستور پيگيري جدي قرار دارد و همه جوانب موضوع به دقت در حال 
بررسي است.  وي در پاس��خ به س��ؤالي مبني بر اينكه تكميل نشدن 
گزارش پزشكي قانوني و دفن مرحومه اميني با هم در تناقض نيست، 
تصريح كرد: چنين نيست و هميشه اين اتفاق مي افتد. يعني پزشكي 
قانوني نمونه هايي را كه نياز دارد، برم��ي دارد و اجازه دفن را هم خود 
پزشكي قانوني صادر مي كند. در مورد مرحوم مهسا اميني هم پزشكي 
قانوني اجازه دفن را داده اس��ت.  وحيدي با بيان اينكه همه درباره اين 
اتفاق متأسف هستند، افزود: دلايل كامل پزشكي اين اتفاق بايد ارائه 
ش��ود، چراكه ظاهراً اين مرحومه مشكلات پزشكي قبلي داشته است. 
البته چون گزارشات پزشكي قانوني تكميل نشده، نمي توان نظر قطعي 
داد ولي سابقه مشكلات پزشكي وجود داشته و براساس گزارشات اين 
خانم در سن پنج سالگي روي مغزشان عمل جراحي انجام شده است كه 

توضيحات تكميلي بايد از سوي مقامات رسمي اين حوزه داده شود. 
وحيدي افزود: همه تلاش ما براي اين اس��ت تا بررس��ي كنيم فرآيند 
غير قانوني در اين كار ]فوت مرحوم اميني[ صورت گرفته است يا خير. 
بايد منتظر بمانيم نتايج كامل مش��خص ش��ود تا بتوانيم راجع به آن 
قضاوت نهايي و صحيح داشته باشيم.  وحيدي افزود: نبايد بر تألمات 
روحي يك خانواده با طرح مسائل غير واقعي بيفزاييم و نبايد آنها را دچار 
رنج بيشتر كنيم.  وزير كشور خاطر نشان كرد: با كمك خانواده و همه 
شاهدان تحقيقات كامل خواهد شد و در اين راه از نظرات پزشكي قانوني 

و دستگاه نظارتي استفاده مي كنيم تا به جمع بندي نهايي برسيم. 
مراسم ختم مرحومه مهسا اميني در شهر سقز برگزار شد. در اين مراسم 
اسماعيل زارعي كوشا استاندار كردستان، سردار حسيني فرمانده سپاه 
بيت المقدس كردس��تان و بهزاد رحيمي نماينده مردم شهرستان هاي 
سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامي حضور داشتند.  پس از مراسم ختم 
نيز مسئولان استان با حضور در منزل مرحومه مهسا اميني با خانواده وي 

ابراز همدردي و بر پيگيري موضوع از مبادي قانوني تأكيد كردند. 

ساعت از ۱۱ گذشته بود و او هي از پنجره هواپيما بيرون را نگاه 
مي كرد و ساعتش را مي نگريست. 

شب بود و بيرون، تاريكي مطلق؛ در ظلمات وهم آلود دنبال چه 
چيزي مي توان گشت؟

مدير كل يكی از وزارت خانه ها بود و از مأموريت برمي گشت. رو به 
همراهش كرد و گفت خدا كند هواپيما بعد از ساعت۱۲ برسد!

چرا؟ چه اهميتي داشت كه هواپيما چه ساعتي برسد؟ اين سؤال 
به ذهن همراهش رسيد، اما خجالت كشيد بپرسد. 

او بعدها فهميد كه نه؛ خيلي از قافله عقب است... اگر ساعت از 
۱۲ بگذرد، مهر روز بعد در گذرنامه مي خورد و او ۷۵ دلار حق 

مأموريت بيشتري مي گيرد!
راستي! يك پرسش اساس�ي؛ اگر ۷۵ دلار امريكا براي كسي 

چنين اهميتي داشته باشد، آينده ايران برايش مهم است؟
... و آيا دشمن، پياده نظام لشكر خويش را از ميان همين افراد 

انتخاب نمي كند؟
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   مومني - تهران: من يك بازنشسته هستم. در دولت آقاي 
رئيسي گفتند كه نهضت ملي مسكن راه اندازي مي شود تا اقشار 
كم درآمد صاحب مسكن شوند. بعد از اينكه مراحل ثبت نام به 
خوبي انجام شد با تحقيق بيشتر متوجه شدم كه در اين نهضت 
بايد ۲00 ميليون به عنوان آورده در پنج قسط در فاصله زماني 
شش ماه پرداخت كنم. آيا با حقوق بازنشستگي و دريافتي 4 تا 
۵ ميليون تومان مي شود چنين آورده اي را فراهم كرد؟ دولت اگر 
واقعاً به فكر خانه دار كردن اقشار مختلف جامعه است، تمام مبلغ 
وام را پرداخت كند و به صورت قسطي از ما كم كند، البته قسطي 
كه بشود آن را پرداخت كرد. لطفاً مس��ئولان به فكر اقشار كم 
درآمد باشند و در تهيه اين نهضت ها نگاهي به اقشاري مثل من 

هم داشته باشند كه قادر به پرداخت چنين آورده اي نيستند. 

سام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹۶۸۵۳0 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸4۹۸44۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

4۰ درصد کل صادرات داروي کشور
محصولات بيوتكنولوژي است 

عض�و هيئ�ت مدي�ره انجم�ن توليدكنن�دگان و صادركنندگان 
محصولات بيوتكنولوژي پزشكي ايران گفت: 40 درصد كل صادرات 
داروي كشور محصولات بيوتكنولوژي است و خودكفايي در توليد 
اين محصولات در مقايسه با ساير كشورهاي دنيا منحصربه فرد است. 
برديا فرزام فر، عضو هيئت مديره انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان 
محصولات بيوتكنولوژي پزشكي ايران گفت: فرآورده هاي بيوتكنولوژي 
با روش هاي نوين و متفاوت از داروهاي ش��يميايي توليد مي شود و در 
صنعت بيوتكنولوژي، يك عامل را مشخص كرده با سلول زنده سر و كار 

داريم و پروتئين با فرآورده خاص را توليد مي كنيم. 
وي ادام��ه داد: هزينه هاي تولي��د محصولات بيوتكنول��وژي متفاوت 
از داروهاي ش��يميايي اس��ت و موفقيت در توليد اين محصولات، ۱0 
برابر صرفه جويي ارزي را براي كش��ور به همراه داشته است. بسياري از 
شركت هاي دانش بنيان بدون وابستگي به ساير كشورها به خودكفايي 
در توليد اين محصولات دست يافته اند.  فرزام فر تصريح كرد: محصولات 
بيوتكنولوژي توليد ايران به كش��ورهاي همس��ايه، اروپايي، آسيايي و 
امريكاي لاتين صادر مي ش��ود و تكنولوژي ايران با كش��ورهاي ديگر 
براي توليد اين محصولات، قابل رقابت اس��ت.  به گفته وي، مهم ترين 
مشكل در اين حوزه آن اس��ت كه دارو جزو تحريم نيست، اما تبادلات 
پولي تحريم بوده و مشكلات زيادي به وجود آورده است.  فرزام فر تأكيد 
كرد: محصولات بيوتكنولوژي بسيار مهم هستند و دنيا به سمت توليد 
اين داروها پيش مي رود.  عضو هيئت مدي��ره انجمن توليدكنندگان و 
صادركنندگان محصولات بيوتكنولوژي پزشكي ايران گفت: از افتخارات 
ما آن اس��ت كه حدود ۸0 درصد مولكول هاي بيوتكنولوژي در كشور 
توليد مي شود و دومين كشور دنيا در توليد اين محصولات هستيم.  وي 
تأكيد كرد: در توليد فرآورده هاي مشتق از پلاسما خودكفا بوده و توليد 
داخلي داريم و فرمول اين فرآورده ها را طراحي و پايه گذاري كرده ايم. 

در همين رابطه، اكبر عبداللهي اص��ل، رئيس انجمن توليد كنندگان و 
صادركنندگان محصولات بيوتكنولوژي پزشكي ايران نيز گفت: حدود 
يك چهارم بازار دارويي دنيا به س��مت توليد محصولات بيوتكنولوژي 
پيش مي رود.  وي ادامه داد: واكس��ن ها، كيت ه��ا، فرآورده هاي خوني 
و داروهاي ام اس جزو محصولات بيوتكنولوژي اس��ت و لازم است اين 
محصولات تحت پوش��ش بيمه ق��رار گيرند؛ البته يكس��ري از آنها در 
طرح دارويار قرار دارند و زير چتر حمايت بيمه ها هس��تند.  عبداللهي 
اصل تصريح كرد: نبايد بيماران را از داروهاي جديد دنيا كه محصولات 
بيوتكنولوژي است، محروم كنيم، لازم است سازمان هاي بيمه گر در اين 
زمينه همكاري كنند.  رئيس انجمن توليد كنندگان و صادركنندگان 
محصولات بيوتكنولوژي پزشكي ايران اضافه كرد: در حوزه بيوتكنولوژي 
بيش از ۵00 ش��ركت دانش بنيان وجود دارد و حدود ۱۶ ش��ركت در 
حوزه دارو فعاليت مي كنند.  عبداللهي اصل ادامه داد: سياس��تگذاري 
در حوزه محصولات بيوتكنولوژي انجام شده و اكنون ۲0 تا ۳0 قلم دارو 
علاوه بر كيت، واكس��ن و فرآورده هاي خوني در كشور توليد مي شود، 

همچنين۸0درصد اقلام دارويي بيوتكنولوژي توليد داخل است. 
--------------------------------------------------

افزايش 2 برابري
 بيماري هاي اسكلتي در ايران

نس�بت  عضان�ي  اس�كلتي  بيماري ه�اي  ش�يوع 
يافته اس�ت.  افزاي�ش  براب�ر  دو  از  بي�ش  قب�ل  ب�ه 
احمد مؤذن زاده، رئيس انجمن فيزيوتراپي ايران گفت: جامعه نيازمند 

استفاده از خدمات توانبخشي و فيزيوتراپي است. 
مؤذن زاده با اشاره به وجود ۸ هزار فيزيوتراپيست در كشور  گفت: حدود 
هزار دانشجوي فيزيوتراپي در مقاطع مختلف تحصيلي داريم؛ ارتقای 

دكتراي حرفه اي را خواستار هستيم . 
وي افزود: تعدادي از همكاران ما در كشورهاي ديگر در مقطع دكتري 
حرفه اي فارغ التحصيل ش��ده اند و در حال حاضر ۲00 فارغ التحصيل 
فيزيوتراپي در مقطع دكتراي حرفه اي داريم كه حدود ۸0 نفر اين افراد 
در داخل كشور فعال هستند و بقيه در كشورهاي ديگر فعاليت مي كنند.  
مؤذن زاده گفت: ما معتقديم خدمات فيزيوتراپي با مقطع كارشناسي 
جوابگوي نياز جامعه نيست و بايد به دنبال ارتقاي رشته فيزيوتراپي در 
مقطع دكتراي حرفه اي بود.  وي ادامه داد: با توجه به جمعيت كشور، 
حداقل 40 هزار فيزيوتراپيست نياز داريم كه در حال حاضر يك پنجم 
نياز ما فراهم شده و همين موضوع باعث ورود افراد غير متخصص به اين 
حرفه شده است.  مؤذن زاده با انتقاد از بيمه ها در عدم پرداخت به موقع 
مطالبات فيزيوتراپيست ها  افزود: تأخير در پرداخت مطالبات به هفت تا 

هشت ماه رسيده كه موجب دلسردي فيزيوتراپيست ها شده است. 
مؤذن زاده ادامه داد: روند رو  به  رش��د افراد فاق��د صلاحيت در حرفه 

فيزيوتراپي، باعث نابساماني در اين حوزه شده است. 
وي افزود: در حال حاضر مقطع دكتراي حرفه اي را در كش��ور نداريم، 

به رغم اينكه موافقت اصولي آن به صورت آزمايشي نيز اجرا شده بود. 
مؤذن زاده ادام��ه داد: تعارض مناف��ع باعث توقف دكت��راي حرفه اي 
فيزيوتراپي شده است، زيرا فكر مي كنند ساير درمان ها را تحت الشعاع 
قرار مي دهد؛ در حالي كه اصلًا چنين چيزي نيست.  همچنين  محمد 
اكبري، دبير علمي كنگره انجمن فيزيوتراپي ايران با اش��اره به شيوع 
بيماري هاي اس��كلتي عضلاني  افزود: بيماري هاي اسكلتي و عضلاني 
نس��بت به قبل بيش از دو برابر افزايش يافته است.  وي گفت: سيستم 
اسكلتي عضلاني به مثابه موتور بدن است و بايد خوب عمل كند؛ در غير 
اين صورت، عملكرد ساير دستگاه هاي بدن دچار اختلال خواهد شد. 

محمد اكبري، دبير علمي كنگره افزود: اگر حرفه فيزيوتراپي ارتقا پيدا 
نكند، در آينده با جامعه اي بيمار مواجه خواهيم شد؛ چون از خدمات 

روزآمد فيزيوتراپي محروم خواهند بود. 
وي گفت: در كشورهاي پيشرفته ديده شده كه هزينه درمان با وجود 
فعاليت فيزيوتراپيس��ت هاي حرفه اي، كاهش پي��دا مي كند؛ وزارت 

بهداشت به استانداردهاي جهاني در اين رابطه فكر كند. 

   مدرسه

زهرا چيذري 
  گزارش  یک


